
Digitaliserings- og Teknologiudvalget
Onsdag den 18. november 2020 - kl. 16:30
Videomøde

Deltagere

Hella Hardø Tiedemann (A) - Deltog
Kåre Harder Olesen (V) - Deltog
Ali Abbasi (Ø) - Deltog
Dennis Sørensen (A) - Deltog
Johan Müller (A) - Deltog
Michael Jensen (O) - Deltog
Eik Møller (kommunaldirektør) - Deltog
Jens Kjellerup Hansen (digitaliseringschef) - Deltog
Jette Brøndum - Deltog

Afbud/Fraværende

Jack Nør (A) - Afbud

Punkt 1 Bemærkninger til referatet

Beskrivelse

Jævnfør § 9, skal der på det førstkommende møde efter referatets udsendelse være
dette punkt.

Seneste referat er fra den 7. oktober 2020.



Beslutningen træffes af

Digitaliserings- og Teknologiudvalget

Beslutning

Intet

Punkt 2 Meddelelser

Beskrivelse
Efter ønske på det seneste møde i Digitaliserings- og Teknologiudvalget1.
vedlægges Kvartalsrapport for BorgerTip for andet og tredje kvartal 2020.
Kvartalsrapporterne for BorgerTip har ligeledes været på Teknik- og
Miljøudvalgets møde den 29. september 2020 som meddelelsespunkt.

På Digitaliserings- og Teknologiudvalgets møde den 18. november 2020 deltager
driftsplanlægger Claus Winther fra Center for By, Erhverv og Miljø under
behandlingen af punktet.

Bilag

3 bilag, heraf 1 anbefales

Beslutning

Taget til efterretning med bemærkning om at gøre statistikker, som er bilag til
politiske møder, mere læsevenlige for læserne.

Punkt 3 Status for fiberprojektet

Tidligere behandling

Kommunalbestyrelsen den 25. maj 2020 Punkt 17



Indhold

Sammendrag

Der gives en status for fiberprojektet og udbredelse af fiber til Ballerup
Kommunes lokationer. Projektet skrider frem efter planerne, og med udgangen af
2020 forventes 106 ud af 140 lokationer at have fået indlagt fiber. Projektets budget
på 3,2 mio. kr. kan vise sig at strække sig til at kunne omfatte enkelte lokationer i
etape tre, som endnu ikke er finansieret, da der opleves nogle besparelser i forhold til
samgravninger med både interne og eksterne parter.

Baggrund

Fiberprojektet har været i udbud i 2019. Der var tre tilbudsgivere, og det blev AS
Claus Dalgaard, der gav det økonomisk mest fordelagtige tilbud.

Projektet blev overordnet delt ind i tre etaper, der skulle gennemføres over tre år.
De enkelte lokationer blev prioriteret som en første, anden eller tredje prioritet. Den
overordnede prioritering over udbredelse af fiber til Ballerup Kommunes lokationer er
besluttet på Økonomiudvalgets møde den 19. november 2019. Skolerne fik prioritet
et, plejecentre og klubber fik prioritet to og øvrige lokationer (børnehaver, vuggestuer
og lignende dagtilbud) prioritet tre.

Sagsfremstilling

Projektet er nået meget langt, og der er lagt fiber ind til i alt 81 ud af 140 kommunale
lokationer. Yderligere 11 lokationer får fiber ved udgangen af 2020, og 14 lokationer
får lagt fiber ind på deres lokation i løbet af 2021. Der vil således være 106 lokationer
ud af 140 koblet på Ballerup Kommunes eget fibernet ved udgangen af 2021. De
sidste 34 lokationer får fiber i det omfang, det er muligt for de resterende midler. Kort
over, hvor der er lagt tomrør kan ses af bilag.

Projektet overholder tidsrammen og fremdriften. Som følge af COVID-19 situationen i
2020 blev anlægsloftet hævet og fremdriften for etableringen af fiber til lokationerne
blev fremrykket. Således gik projektet straks efter færdiggørelse af etape et i
sommer 2020 i gang med etape to, der ellers først var planlagt til at gå i gang i 2021.

Selve omlægningen til Ballerup Kommunes fibernet på de enkelte lokationer sker i
samarbejde med IT-Forsyningen. Gravearbejdet, samt trækningen af fiber, kan ske
uafhængigt af IT-Forsyningen, men omlægningen til kommunens fibernet afvikles
efter en tidsplan, der udarbejdes i samarbejde med IT-Forsyningen.



Der er i budget 2021 afsat 3,468 mio. kr. til opgradering af trådløst netværk på
decentrale enheder. Der vil i den overordnede planlægning af dette projekt blive
prioriteret på samme måde som fiberprojektet, dog med udgangspunkt i aktuelle
behov på de forskellige lokationer. Planlægningen skal ligeledes ske i samarbejde med
IT-Forsyningen, i relation til deres andre netværksprojekter i Ballerup Kommune og de
øvrige kommuner i IT-Forsyningen.

Aktuelle og kommende etableringer

Lokationsoversigt og oversigt over etape to kan ses i bilag.

Etape et (september 2019 - august 2020): Alle skoler og nært tilknyttede lokationer
blev koblet på fiber og var omlagt inden skolestart efter skolernes sommerferie 2020.

Etape to, del et (oktober 2020 - december 2020): Helt aktuelt etableres der fiber frem
til lokationer i Skovlunde og Egebjerg. Det omfatter plejecentre, klubber og
kulturhuse/biblioteker.

Etape to, del to (januar 2021 - august 2021): Næste del etableres i 2021, hvor
udvalgte lokationer i Ballerup og til sidst Måløv får etableret fiber. Det omfatter
plejecentre, klubber og kulturhuse/biblioteker.

Alle plejecentre er således på Ballerup Kommunes fibernet inden udgangen af 2021.

Etape tre: Er endnu ikke detaljeret planlagt, men afventer. Disse lokationer prioriteres
ud fra fysiske forhold og etableringspris for at få så mange lokationer koblet på som
muligt (øvrige dagtilbud m.m).

Samgravninger

Projektet er involveret i flere interne samgravninger, der medfører billigere
gravninger end, hvis projektet graver alene. Projektet er meget aktiv på også at finde
relevante samgravningsmuligheder med eksterne projekter. Disse samgravninger er
billigere, da projektet kun betaler for håndteringen af rørene, og det frigiver midler, så
flere lokationer i sidste etape kan kobles på Ballerup Kommunes fibernet.

Der er afsat 3,238 mio. kr. til anlæg i fiberprojektet for de resterende 34 lokationer i



etape tre. Dette beløb kan muligvis blive en smule højere, da der er besparelser i
etape to på samgravning med eksterne projekter. Mindreforbruget fra etape
to overføres til etape tre. Det giver mulighed for, at flere lokationer kan komme på
fiber i etape tre.

Ved alle egne gravearbejder får relevante teleoperatører meddelelse om, at det er
muligt at gå i samgravning med kommunen. Indtil videre har to private aktører
udnyttet denne mulighed: Gigabit (Skovlunde og Digterparken), og Dansk Net
(Skovlunde).

Fiber til borger og virksomheder

Ballerup Kommune lægger ikke fiber ud til borgerne, men kan gøre det nemmere for
teleoperatørerne at etablere sig ved bl.a. at stille passiv infrastruktur til rådighed. Dvs.
de tomrør, som kommunen aktuelt ikke selv anvender.

Hvis der ikke er fiber i et område, som projektet graver igennem, opfordrer projektet
dels teleoperatørerne til at gå i samgravning med kommunen, og dels opfordres
borgerne til at koordinere en indsamling af tilkendegivelser til at få etableret fiber. Det
kræver en aktiv indsats fra fx grundejerforeningerne, der skal samle tilslutninger nok
for at gøre teleoperatørerne interesserede i at lægge fiber.

Dette er lykkedes i Digterparken, hvor Gigabit lagde fiber. Helt aktuelt forsøger nogle
grundejerforeninger at gøre det samme i Egebjerg. De er i gang med at samle
tilslutning fra borgerne i området, og får de nok, vil Gigabit lægge fiber ud på de veje,
hvor der er størst tilslutning. De skal samle 45 pct. tilslutninger, dvs. 160 borgere før
Gigabit vil etablere sig i området. Lykkedes det ikke at få en teleoperatør til at gå i
samgravning, kan denne senere hen leje sig ind i de ekstra rør, som kommunen
lægger, når der alligevel graves.

Økonomiske konsekvenser og finansiering

Ingen økonomiske konsekvenser

Bilag

2 bilag, heraf 0 anbefales



Beslutningen træffes af

Digitaliserings- og Teknologiudvalget

Indstilling

Center for Politik og Organisation indstiller, at 

Status for fiberprojektet tages til efterretning.1.

Beslutning

Taget til efterretning.

Der vedlægges præsentationen fra mødet. Inden sommeren 2021 fremlægges
økonomisk prognose for færdiggørelse af fiberprojektet, så der er mulighed for, at de
resterende lokationer, evt. kan behandles ved budgetforhandlingerne i efteråret 2021.

Punkt 4 Mødekalender 2021 for Digitaliserings- og
Teknologiudvalget

Indhold

Sagsfremstilling

Politisk Sekretariat har udarbejdet forslag til mødekalender for Digitaliserings- og
Teknologiudvalget i 2021.

Ifølge Digitaliserings- og Teknologiudvalgets kommissorium skal der afholdes mindst
syv møder om året.

Det foreslås, at møderne holdes kl. 16.30 på følgende datoer:

Onsdag den 27. januar 2021



Onsdag den 3. marts 2021

Onsdag den 28. april 2021

Onsdag den 2. juni 2021

Onsdag den 8. september 2021

Onsdag den 13. oktober 2021

Onsdag den 1. december 2021

Økonomiske konsekvenser og finansiering

Ingen økonomiske konsekvenser

Bilag

1 bilag, heraf 1 anbefales

Beslutningen træffes af

Digitaliserings- og Teknologiudvalget

Indstilling

Politisk Sekretariat indstiller, at 

Mødekalender for 2021 for Digitaliserings- og Teknologiudvalget godkendes.1.

Beslutning

Indstillingen godkendt

Punkt 5 LUKKET Meddelelser

Beslutning

Taget til efterretning



Punkt 6 LUKKET Status for it-mæssig
understøttelse af Kommunalbestyrelsen

Beslutning

Tidligere indrapporteret fejl i FirstAgenda er begyndt at komme igen. Administrationen
følger op på, om det skyldes selve iPad'en eller en fejl i løsningen. Fejlen består i at
app'en lukker selvom man anvender iPad'en, og når app'en startes op igen starter
man forfra og ikke på det punkt, man var inde på.

Derudover opleves fejl på FirstAgenda på pc, hvor cursor stiller sig et forkert sted ved
deling af noter.

Tilbagemelding fra Digitaliserings- og Teknologiudvalget i forhold til forslag til it-pakke
for den kommende Kommunalbestyrelse:

Den nuværende pakke fastholdes, hvor alle får udleveret iPad. Derudover kan hvert
medlem vælge tastatur, pen, skærm, trådløs mus og printer til iPad. Det forventes, at
det bliver lettere at tilslutte udstyr med nyere versioner af iPad, herunder tilslutning af
skærm. Derudover kan der tilvælges mobil og der opfordres til at regler for
anvendelse og beskatning gøres enklere.

Tilbagemelding fra administrationen om at implementering af Agenda Live er udskudt
til starten af 2021, blev taget til efterretning. Digitaliserings- og Teknologiudvalget
fastholdes som testudvalg for løsningen og i den forbindelse vil der blive tilføjet
punktet "Underskriftsark" og fjernet punktet "Bemærkninger til referat". 

Punkt 7 Eventuelt

Beskrivelse

Der blev givet en status vedrørende webtilgængelighed af videoer fra
Kommunalbestyrelsesmøder på opfordring fra Johan Müller (A).

Der blev på opfordring fra Ali Abbasi (Ø) givet opfølgning på ansættelse af ny
databeskyttelsesrådgiver (DPO).



Kåre Harder Olesen (V) ønskede, at der efter behandling af punkt om
databeskyttelsesrådgivers rapport, som er på Økonomiudvalgetsmøde den 24.
november 2020, gives en orientering til Digitaliserings- og Teknologiudvalget.

Beslutning

Taget til efterretning

Source URL: http://ballerup.dk/dagsorden/digitaliserings-og-teknologiudvalget-18-11-2020


